
 ZÁPIS č. 14 (62) 
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 2. září 1997 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 

 

Přítomni: viz presenční listina 

Omluveni:   Bo�ek/FAST, Vintrová/FT, Zelenka/FP, Kří�/FaVU 

Neomluveni:   

Hosté:   rektor Vavřín, kvestor Černý 

 
PROGRAM:  
1.  Kontrola zápisu a úkolů 
2.  Informace rektora Vavřína 
3.  Změna rozpočtu VUT na rok 1997 
4.  Různé 
 

Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
K zápisu z minulého jednání AS VUT nebyly vzneseny �ádné připomínky. 
Úkol 5.1 
Vypracovat tabulku E dle skutečného čerpání - úkol byl splněn.  

Úkol 6.1 
Připravit stanovisko k čerpání fondů za rok 1996 - úkol byl splněn. 

6.2 
Připravit právní rozklad způsobu zdaňování hospodářské činnosti na VUT - úkol byl splněn. 

6.5 
Zpracovat podrobný rozklad Finanční zprávy o hospodaření za r. 1996 následně po projednání 
s ekonomickou komisí AS VUT a předlo�it AS VUT - úkol byl splněn. 

7.3 
Provést studii efektivnosti vyu�ití finančních prostředků ve skladbě schválené AS VUT za rok 
1996 - úkol byl splněn.  

11.1 
Vypracovat přehlednou tabulku základních polo�ek, jednostránkovou základní sumarizaci fi-
nančního rozpočtu na rok 1997 - v 7 vyhotoveních - úkol byl splněn. 

12.1 
Ve spolupráci s ekonomickou komisí AS VUT připravit informativní materiál o ekonomických 
podmínkách a záměrech vedení VUT v r. 1997 - úkol byl splněn.  

12.2 
Informace o záměrech vedení VUT s dal�í existencí CDV- komise byla jmenována. Rektor dopo-
ručuje nepřidělit při tvorbě rozpočtu pro rok 1998 CDV �ádné finanční prostředky. Dle názoru 
rektora je trend celo�ivotního vzdělávání ve světě pova�ován za perspektivní, navrhuje proto 
jako mo�né ře�ení získání prostředků pro CDV z grantů. Úkol trvá. 
Nový termín: 30. 9. 1997 
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12.3 
Předlo�it organizační schéma VUT jako přílohu Zápisu z jednání AS VUT č. 13. Úkol byl spl-
něn. AS VUT se rozhodl revokovat svoje usnesení z 12. zasedání AS VUT. AS VUT schválil 
variantu, podle ní� bude nakladatelství začleněno jako celo�kolské pracovi�tě, řízené prorekto-
rem pro vzdělávací činnost. 
Hlasování: 
Pro - 14 hlasů  
Zdr�el se hlasování - 4 hlasy 
Proti - 0 hlasů 
Návrh byl přijat. 

UAS 1 
AS VUT souhlasí se zařazením nakladatelství VUT mezi celo�kolská pracovi�tě. Metodicky bu-
de řízeno prorektorem pro vzdělávací činnost. 
 

Ing. Zmrzlý přivítal na jednání rektora Vavřína a kvestora Černého. Kvestor Černý předlo�il se-
nátorům materiál, zpracovaný dle vý�e uvedených úkolů, upřesněných po�adavky ekonomické 
komise AS VUT, její� jednání se uskutečnilo v pátek 29. 8. 1997. Dle názoru Prof. Němečka 
ekonomické oddělení rektorátu pracovalo velmi intenzivně, předlo�ilo materiál, který má velkou 
vypovídací schopnost. Na základě toho mů�e být provedeno komplexní zhodnocení a materiál 
vyu�it při zpracování rozpočtu pro rok 1998. 

Dále Ing. Zmrzlý předal slovo rektoru Vavřínovi.  
 
Ad 2) Informace rektora Vavřína 
♦ V návaznosti na velké povodně v měsíci červenci, a tím nijak se nezlep�ující finanční situaci 

ve státě, není velká pravděpodobnost navý�ení financí při tvorbě rozpočtu MF ČR pro rok 
1998. Uskutečnilo se osobní jednání rektora u ministra �kolství Grů�i ve věci financí na VUT. 
Při tvorbě rozpočtu pro pří�tí rok bude ministr prosazovat stejný nárůst financí pro resort �kol-
ství jako pro AV ČR. Dne 5. září je plánováno jednání rektorů brněnských V� u ministra ve 
věci rozpočtu.  

♦ Vzhledem k obtí�né finanční situaci nehodlá M�MT na rozpočtových pravidlech pro rok 1998 
proti roku 1997 nic měnit. Vedení VUT při tvorbě rozpočtu 1998 bude přihlí�et k analýze 
zpracované EO rektorátu, podrobně zhodnotí vývoj ekonomiky a zejména poměru mezd k vý-
konu na jednotlivých fakultách. Na základě toho bude odvozena strategie, zda je nutno učinit 
nějaké změny. Bude zvlá�tě doporučeno, aby dal�í přísun peněz na fakultách byl organizován 
zejména prostřednictvím grantů a hospodářské činnosti. V návaznosti na tyto skutečnosti rek-
tor nedoporučuje v současné době měnit vnitřní koeficienty VUT pro tvorbu rozpočtu VUT na 
rok 1998. 

♦ Dne 12. září se uskuteční v prostorách FEI na Technické 8 Rakousko - Český seminář na téma 
�Spolupráce technických univerzit s průmyslem�. Na tuto akci přislíbil účast ministr Grů�a. 
V odpoledních hodinách bude na brněnském nádra�í přistaven salonní vagón prezidenta Ma-
saryka a významní hosté s předná�ejícími na semináři v počtu asi 17 lidí budou svezeni do 
Břeclavi. Večer se uskuteční společné setkání v objektu MZLU v Hlohovci u  Lednice. 

♦ V� zákon - jedním z bodů zákona, který je sporný a který ODA vidí jako nedokonalý, je uza-
vřenost tohoto zákona. Tento pohled vyplývá z toho, �e zákon mluví o V� jako o univerzi-
tách, které zaji�ťují v�echny typy studijních programů, tj. bakalářské, magisterské a dokto-
randské studium.  
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Potom by Vysoké �koly zaji�ťující jen bakalářské studijní programy (jedna taková �kola ji� je     
- Policejní akademie) vy�adovaly zvlá�tní zákon. Dal�í mo�nost - nechť budou zahrnuty ve 
V� zákoně i tyto �koly bakalářské, a uvnitř této mno�iny V� pak definovat univerzity. 

Předseda AS konstatoval, �e připomínkou AS k této problematice v předlo�eném zákonu ne-
byla ani tak výhrada vůči �bakalářské V��, jako spí�e vůči nebezpečí vzniku úzce specializo-
vaných �Doktorandských V��  na bázi ústavů ČAV. 

Závěrem rektor projevil názor, �e při projednávání V� zákona v Parlamentu by měl být návrh 
posuzován bez jakéhokoliv ohledu na politické názory, pouze v návaznosti na potřeby vyso-
kých �kol.  

♦ Přijímací řízení v leto�ním roce proběhlo na v�ech fakultách bez problémů. 

♦ Kolegium rektora se rozhodlo v rámci úsporných opatření zru�it leto�ní výjezdní zasedání KR, 
namísto toho se 16. 9. uskuteční společné setkání vedení VUT se v�emi vedoucími kateder 
a ústavů. Jsou pozváni děkani, proděkani, předsedové AS fakult. Jednání je veřejné.  

 
Ad 3) Změna rozpočtu VUT na rok 1997 
Prof. Němeček informoval členy AS VUT o závěrech jednání ekonomické komise AS VUT dne 
29. 8. 1997: 

Celkové krácení rozpočtu: 
♦ Vázání trvalé úspory v neinvestičních výdajích    - 8,12 % 
♦ Ukazatel mzdové prostředky celkem     - 7,60 % 
♦ Ukazatel prostředky na platy      - 7,56 % 
♦ Ukazatel OON       - 10,17 % 

Celková částka schváleného finančního plánu z 11. 3. 1997 ve vý�i 762.313 tis. Kč byla po re-
strikci sní�ena na 710.960 tis. Kč. Tato hodnota je rozdělena mezi jednotlivé fakulty, SKM 
a jednotlivé fondy. 

Závěry jednání členů EK: 

1. doporučení: 
Uplatnění zásady krácení u v�ech fakult ve vý�i 8,12 %. 

2. doporučení: 
Samostatné krácení SKM - pouze v rozsahu mezd stanoveném M�MT. 

3. doporučení: 
Respektovat krácení fondů: 
♦ Fond rektora - krácení o 100.000 Kč 
♦ Ediční fond - krácení o 150.000 Kč 
♦ Fond aktivit vědy a umění - krácení o1.000.000 Kč. Tato změna neohro�uje zařazené úkoly co 

do vý�e prostředků. 

4. doporučení: 
Respektovat plo�né krácení rozpisu příspěvku mzdových prostředků na rok 1997. Navrhované 
krácení bylo projednáno s tajemníky fakult, bylo dosa�eno shody. 

5. doporučení: 
Nejpozději do druhé poloviny října předlo�it očekávaný výhled hospodaření za rok 1997. Jde 
o to, aby se o měsíc předsunulo hodnocení, které by dalo mo�nost konstatovat, jaké bude skuteč-
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né čerpání a zda bude rozpočet dodr�en. (Klíčový problém krytí odpisů a u�ití zdrojů takto vy-
tvořených). 

6. doporučení: 
Stanovit jednoznačná pravidla pro čerpání OON. Při  nedodr�ování těchto pravidel stanovit opat-
ření jak postupovat v případě, �e tato pravidla dodr�ována nebudou. Je známo, �e některé fakulty 
ji� ke 30. 6. 97 limit překročily.  
 
Vzhledem k tomu, �e Doc. Hlavenka se nemohl zúčastnit jednání EK dne 29. 8. z důvodu nemo-
ci, přednesl svůj protinávrh sní�ení rozpočtu. Doporučil za ka�dých okolností udělat v�e pro to, 
aby byly zachovány platy zaměstnanců, předev�ím na fakultách. Navrhl sní�ení centrálních fondů 
ve vý�i 4 mil. Kč.  

Prof. Němeček konstatoval, �e na jednání ekonomické komise bylo při doporučení přijmout na-
vr�ené restrikce vzato v úvahu: Ekonomická nutnost dodr�et ji� uzavřené smlouvy, a to, �e fond 
stavební komise, jeho� vy��í krácení by mohlo sní�it zatí�ení fakult, je vět�inou určen pro krytí 
akcí fakult. 

Kvestor Černý vysvětlil, �e návrh úpravy rozpočtu, zpracovaný vedením VUT, ře�í restrikci s co 
nejmen�ími mo�nými ztrátami. Upozornil senátory na nebezpečí smluvních vztahů, za které 
v případě nedodr�ení by bylo nutné platit vysoké penále.  
 

Prof. Němeček po�ádal přítomné senátory, aby přijali 14ti denní předkládací lhůtu a přistoupili 
na dne�ním jednání k hlasování o přijetí předlo�eného návrhu restrikce rozpočtu. 
Člen LK AS VUT Doc. Zbořil upozornil na to, �e dle Jednacího řádu AS VUT mů�e být zkráce-
ná předkládací lhůta přijata v případě souhlasu 2/3 přítomných členů, a �ádný hlas nesmí být pro-
ti. 
 
Hlasování: 
Kdo souhlasí se zkrácenou předkládací lhůtou vedením předlo�eného návrhu Úpravy č. 1 Fi-
nančního plánu 1997? 
Pro - 19 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 0 
Proti - 0 
Návrh byl přijat. 

UAS 2 
AS VUT souhlasí se zkrácenou předkládací lhůtou návrhu Úpravy č. 1 Finančního plánu 1997. 

 

Ing. Zmrzlý se dotázal Doc. Hlavenky, zda na základě vysvětlení Prof. Němečka a kvestora trvá 
na předlo�ení svého protinávrhu na restrikci rozpočtu, aby z centrálního fondu byly u�etřeny 
4 mil. Kč. Doc. Hlavenka svůj protinávrh nestáhl, proto bylo přistoupeno k hlasování o tomto 
protinávrhu.  
 
Hlasování:  
Kdo souhlasí s protinávrhem Doc. Hlavenky, aby byla zvý�ena restrikce centrálních fondů na 4 
mil. Kč? 
Pro - 1 hlas 
Proti - 18 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 0 
Protinávrh nebyl přijat. 
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Hlasování o návrhu Úpravy č. 1 Finančního plánu 1997 předlo�eném vedením VUT,  včetně 
doporučení členů ekonomické komise AS VUT č. 1 a� 4 : 
Pro - 18 
Proti - 1 hlas 
Zdr�el se hlasování - 0 hlasů 

UAS 3 
Na základě přijetí doporučení členů EK AS VUT č. 1 a� 4. AS VUT schvaluje předlo�ený návrh 
Úpravy č. 1 Finančního plánu 1997. 

Hlasování o doporučení členů EK č. 5 a 6: 
Pro - 19 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 0 hlasů 
Proti - 0 hlasů 

UAS 4 
AS VUT schvaluje doporučení č. 5 a 6 členů ekonomické komise AS VUT předlo�it do první 
poloviny října očekávané výsledky hospodaření za rok 1997 a dále doporučuje vedení VUT vy-
pracovat a předlo�it AS VUT nový návrh stanovení jednoznačných pravidel a postihů za překro-
čení polo�ky OON. Na návrh Doc. Hlavenky AS VUT roz�iřuje toto doporučení a trvá na zaji�-
tění rozpočtové kázně u ve�kerého čerpání příspěvku ze státního rozpočtu. 

Na závěr podal kvestor Černý upřesňující informace k předlo�enému materiálu Podrobný rozklad 
Finanční zprávy za rok 1996 a doplňujících tabulek. 

 

Ad 3) Různé 
Ing. Zmrzlý informoval o  

♦ dopise předsedy AS FaME Ing. Kozáka, kterým sděluje vyhlá�ení voleb děkana FaME VUT 
ve Zlíně.Volba děkana se uskuteční dne 6. 10. 1997 v zasedací místnosti FaME na řádném za-
sedání AS FaME. Návrhy kandidátů na děkana FaME mohou být podávány ode dne vyhlá�ení 
voleb, tj. od 1. 9. 1997 do 29. 9. 1997 do 12:00 hodin do rukou sekretářky děkana pí. Dagmar 
Kadlčíkové. Zveřejnění kandidátů se uskuteční 30. 9. 1997 do 9:00 hodin, představení kandi-
dátů ve středu 1. 10. 1997 ve 13:00 hodin v posluchárně �A�; 

♦ �ádosti o projednání úprav dokumentů FaVU schválených  AS FaVU -  předáno členům legis-
lativní komise k vypracování vyjádření na pří�tí zasedání AS VUT; 

♦ seznámil přítomné se jmenovanou komisí pro hodnocení činnosti CDV: Předseda: prorektor 
Kadrno�ka. Členové: prorektor Dub; zástupci AS VUT: Ing. Zmrzlý, Doc. Hlavenka; za 
FAST: proděkan �těpánek, Doc. Mencl, Doc. Rovnaníková, RNDr. �afářová, Ing. Hynková; 
za FS: proděkan Vačkář, Ing. Janíček; za FEI: proděkan Říčný, proděkan Jura; za FP: prodě-
kan Mezník; za FaME: Doc. Glogar, RNDr. Zimola; za FT: proděkan Prokop; 

♦ dopise předsedy Rady V� Doc. Wilhelma  - pozvánce na seminář k návrhu V� zákona �Kon-
cepce rozvoje a legislativní otázky vysokých �kol�, který se uskuteční dne 23. 9. 97 v Malé 
aule Karolina, za účasti předsednictva RV�, předsedů AS V�, rektorů a představitelů M�MT.  

 Ing. Zmrzlý po�ádal členy LK, aby před uskutečněním semináře projednali svoje připomínky 
k poslední verzi návrhu V� zákona. Rovně� v�echny členy AS¨VUT Ing. Zmrzlý po�ádal, aby 
mu případné připomínky poslali na jeho E-mailovou adresu, případně na sekretariát AS VUT 
pí. Cardové. Poslední znění návrhu V� zákona je uveřejněno na www stránkách odboru3 
M�MT . 
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♦ článku uvedeném v časopise Ekonom �Ring volný, druhé kolo�, ze kterého vyplývá  konsta-
tování, �e s návrhem V� zákona nejsou �ádné problémy. Na tento článek reagoval Ing. Kozák 
svými osobními námitkami, se kterým byli členové AS VUT rovně� seznámeni.  

♦ přečetl přítomným dopis - poděkování bývalému senátorovi z Fakulty architektury Doc. 
Kynčlovi za jeho činnost v AS VUT. 

 

Doc. Zbořil informoval o 

♦ dal�ím článku autora Lorence v Mladé frontě, napsaném ve stejném duchu jako článek minu-
lý. Doporučil napsat znovu dopis a po�ádat �éfredaktora MF dnes o zveřejnění článku infor-
mujícího o vý�ích platů vysoko�kolských učitelů na VUT, které jsou podstatně ni��í, ne� je 
v článku uvedeno, a tak poskytnul čtenářům objektivní informace.  

 
Pří�tí zasedání AS VUT se bude konat v úterý dne 30. září 1997 v 8.00 hodin v zasedací 
místnosti rektora VUT v Brně, Kounicova 67a. 
 

PROJEDNANÉ MATERIÁLY: 
1. Finanční plán 1997  - Úprava č. 1 

 

ÚKOLY: 
 
Úkol 14.1 
Zpracovat očekávané výsledky hospodaření za rok 1997 a předlo�it je AS VUT. 
Zajistí: kvestor Černý 
Termín: 15. 10. 1997 
 
Úkol 14.2 
Zpracovat  návrh stanovení jednoznačných pravidel a postihů za překročení rozpočtové kázně 
slo�kami VUT. Aktuálně bude uplatněn na čerpání polo�ky OON. 
Zajistí: kvestor Černý a vedení VUT 
Termín: 30. 9. 1997 
 
 
 
 

Ing. Simeon Zmrzlý, CSc. 
                                                                                                                               předseda 
 

 
Zapsala: J. Cardová 


